
Consell General de les Valls

Acta Núm. 15/1991

Sessió Extraordinària del dia 8 de setembre de 1991

El dia 8 de setembre de 1991, diumenge, Festivitat de N.S. de Meritxell i Festa Nacional
del Principat d’Andorra, es reuneix, a la Sala de Sessions del Santuari de Meritxell, el M.I.
Consell General de les Valls, en Sessió degudament convocada, d’acord amb allò que
estableix el Reglament de l’Assemblea, i amb l’ordre del dia següent:

1.- Examen i aprovació, si escau, d’una Proposta d’Acord de la Comissió
Permanent del M.I. Consell General relativa a la fixació de la data
d’eleccions per proveir la totalitat dels càrrecs públics de les Hbles.
Corporacions Locals.

2.- Examen i aprovació, si escau, d’una Proposta d’Acord de la Comissió
Permanent del M.I. Consell General relativa a l’accés dels mitjans de
comunicació social a la Sala de Sessions del M.I. Consell General.

Sota la presidència del M.I. Sr. Josep Casal Puigcernal, Sub-Síndic General, assisteixen
els membres següents:

Per Canillo Els MM.II. Srs. Climent Palmitjavila Torres, Antoni Casal Man-
dicó, Jordi Font Cabanes i Miquel Casal Casal.

Per Encamp Els MM.II. Srs. Roc Rossell Dolcet, Jordi Mas Torres, Isidre
Torres Pons i Enric Pujal Areny.

Per Ordino Els MM.II. Srs. Joan Naudi Ambatlle, Enric DoLsa Font, Joan
Martínez Benazet i Josep Ma Armengol Adellach.

Per La Massana Els MM.II. Srs. Josep Garrallà Rossell, Josep Ma Rossell Pons i
Xavier Montané Esplandiu.

Per Andorra la Vella Els MM.II. Srs. Antoni Armengol Vila, Robert Cassany Vila i
Josep Anton Ribes Roca.

Per Sant Julià de Lòria Els MM.II. Srs. Josep Cases Baró, Albert Pintat Santolària i Joan
Obiols Camillo.



Per Escaldes-Engordany Els MM.II. Srs. Miquel Aleix Areny, Marcel.lí Albós Riba, Ramon
Canut Bové i Xavier Espot Miró.

Els MM.II. Srs. Jordi Farràs Forné i Joan Jordi Areny no assisteixen a la reunió per haver
anat a rebre als MM.II. Srs. Delegats Permanents de SS.EE. els Coprínceps, seguint el
procediment tradicional i el M.I. Sr. Francesc Grau Esplandiu ha excusat la seva absència.

Assisteixen també els MM.II. Srs. Jaume Bartumeu Cassany, Guillem Benazet Riba,
Antoni Armengol Aleix i Ladislau Baró Solà, tots Consellers Executius. El M.I. Sr. Síndic
General i el M.I. Sr. Cap de Govern, han romàs fora de la Sala de Sessions, acompanyant les
autoritats que s’han desplaçat al Santuari.

Després de comprovar els membres assistents a la reunió el M.I. Sr. Sub-Síndic General
declara oberta la sessió. Són les deu en punt del matí.

Seguidament el M.I. Sr. Sub-Síndic General fa donar lectura a l’ordre del dia.

1.- Examen i aprovació, si escau, d’una Proposta d’Acord de la Comissió Permanent
del M.I. Consell General relativa a la fixació de la data d’eleccions per proveir la
totalitat dels càrrecs públics de les Hbles. Corporacions Locals.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General fa donar lectura a la proposta presentada per la Comissió
Permanent del M.I. Consell General, que és del tenor següent:

“Vist que per aplicació d’allò que estableix l’article 4rt. del Títol II del Decret del 15 de
gener de 1981, correspon enguany la celebració d’eleccions per a proveir la totalitat de
càrrecs públics a les Hbles. Corporacions Locals.

Vista la Llei Electoral, aprovada pel M.I. Consell General en la sessió del 13 de juliol de
1987, especialment el que disposa el seu article primer.

La Comissió Permanent del M.I. Consell General proposa al Ple de la M.I. Assemblea
l’adopció del següent:

A C O R D :

Fixar com a data de celebració d’eleccions per a la provisió de la totalitat dels càrrecs
públics de les Hbles. Corporacions Locals, el diumenge dia 15 de desembre del corrent
any 1991.”

No efectuant-se cap observació, el M.I. Sr. Sub-Síndic General la declara aprovada per
assentiment.

2.- Examen i aprovació, si escau, d’una Proposta d’Acord de la Comissió Permanent
del M.I. Consell General relativa a l’accés dels mitjans de comunicació social a la
Sala de Sessions del M.I. Consell General.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General fa donar lectura a la proposta presentada per la Comissió
Permanent del M.I. Consell General, que és del tenor següent:

“Vistos els acords del M.I. Consell General de dates 13 de juliol de 1990 i 31 de juliol
de 1991.
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La Comissió Permanent del M.I. Consell General proposa al Ple de la Cambra l’adopció
del següent:

A C O R D:

1. S’autoritza l’accés a la Sala de Sessions del M.I. Consell General als representants dels
mitjans de comunicació social, degudament acreditats, per tal d’informar dels actes que
en ella es desenvolupen.

2. La Comissió Permanent del M.I. Consell General regularà les condicions de lliurament
de les credencials, així com totes les qüestions derivades d’aquest acord, per tal de
permetre la seva posta en aplicació dins dels millors terminis.”

El M.I. Sr. Enric Dolsa demana que s’afegeixi que l’O.R.T.A. tingui l’obligació de
retransmetre en directe les sessions.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General diu que es tindrà en compte aquest suggeriment.

El M.I. Sr. Antoni Armengol Vila creu que l’O.R.T.A. hauria de retransmetre els debats
importants.

El M.I. Sr. Enric Dolsa opina que tots els punts que tracta el Consell General són
importants.

El M.I. Sr. Josep Anton Ribes considera que si es retransmet habitualment sessions que
poden durar quatre hores, pot ésser avorrit per a l’audiència.

No havent-hi cap més observació el M.I. Sr. Sub-Síndic General declara aprovada per
assentiment la Proposta d’Acord i diu que ja es mirarà si es pot fer el que ha demanat el M.I.
Sr. Enric Dolsa.

El M.I. Sr. Jordi Mas demana que consti en acta la manifestació següent:

“Permeteu-me, Sr. Síndic, d’abordar un tema tan polèmic com és el de la caça, en una
diada com la d’avui, però la premura del temps no deixa cap altra opció. Crec necessari
posar en evidència alguns fets que podrien portar problemes innecessaris a alguns
ciutadans d’Andorra, que practicaran la caça de l’isard durant el període previst en les
Ordinacions de 1991, i que comença el proper diumenge.

En efecte, el Govern està procedint a l’entrega d’un Reglament de Caça de l’isard, a les
persones que demanen la llicència especial, sense que aquest Reglament hagi estat
publicat al Butlletí Oficial.

A més a més, la Disposició Final Primera, no respecta la norma establerta en l’article 9
del Codi de l’Administració, norma de rang superior i, per tant, pot quedar nul.la de ple
dret.

Tal com he dit anteriorment, aquest Reglament no ha estat encara publicat al Butlletí
Oficial, però si aquest fos el cas, proposaré als membres de la Comissió legislativa
d’Agricultura, l’encàrrec d’un informe jurídic sobre la contradicció a l’esperit de la Llei
de Caça, en què incorre el citat Reglament en els articles 6, 7 i 8.

Era convenient denunciar avui aquest fet que surt de la legalitat, en alguns aspectes,
per a què es prenguin les mesures necessàries per evitar situacions innecessàries.”
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El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria respon que sortirà al Butlletí Oficial
del dia 11 de setembre de 1991 i que, si s’ha donat ara als caçadors, és per facilitar el seu
coneixement. Afegeix que té arguments jurídics per defensar-lo.

El M.I. Sr. Roc Rossell diu que vol fer dues constàncies en acta i explica que les va donar
també al M.I. Sr. Jordi Farràs perquè volien que fossin fetes per tots, amb esperit d’unanimitat.
Les presenta en els termes següents:

“El Consell General de les Valls, en el dia d’avui,

atesa la dinàmica assolida pel procés constituent, facilitat per la voluntat de cooperació
constructiva de totes les parts implicades,

atès que Andorra es troba en un moment crucial de la seva existència,

tenint en compte els moments excepcionals que viu Europa,

i fent-se ressò de les aspiracions del poble andorrà,

manifesta el desig de què Andorra no quedi al marge dels fòrums internacionals més
importants en l’Europa actual, on es decideix el futur comú, i sol.licita que es donin els
passos necessaris per tal que Andorra s’incorpori en els més breus terminis al Consell
d’Europa i a la Conferència de Seguretat i Cooperació Europea, per tal que, un cop la
futura Constitució d’Andorra sigui vigent, el nostre país pugui aportar la seva contribu-
ció a l’edificació d’un ordre europeu i internacional més just, solidari i equilibrat.”

“Havent-se seguit amb la corresponent atenció, els esdeveniments que es van produir
a la Unió Soviètica, durant la segona quinzena del darrer mes d’agost, com a conse-
qüència d’un fallit cop d’estat, que pretenia alterar la legalitat vigent, recuperada mercès
a la decisiva intervenció de la població i d’alguns dels líders polítics soviètics, compor-
tant, posteriorment, la situació de democràcia, la recuperació de la sobirania, i la
independència per les Repúbliques Bàltiques de Letònia, Estònia i Lituània, situant, tant
de forma política com geogràfica, aquests pobles a la seva situació originària,

el M.I. Consell General, de forma solemne, acorda:

1. Felicitar de forma sincera i ben efusiva a tota la població de la Unió Soviètica pel seu
esforç i la seva voluntat de llibertat, que va permetre la recuperació de la legalitat vigent
i de la democràcia establerta en els seus pobles.

2. Felicitar de forma sincera i ben efusiva a les poblacions i als Parlaments de Letònia,
Estònia i Lituània, per la recuperació de la seva sobirania i independència nacionals,
de forma que aquesta Cambra parlamentària nacional andorrana es congratula de
l’assoliment d’aquesta fita per aquelles poblacions, tot desitjant-los una veritable
situació de progrés i benestar.

3. Reiterar la voluntat infrangible del total i ple reconeixement de la sobirania andorrana,
inquietud i reivindicació lícites de la població andorrana, absolutament recolzades per
aquesta Cambra parlamentària, i que ara es veuen reforçades pel fet d’aquesta afirmació
internacional de la sobirania i independència de les Repúbliques Bàltiques, que
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reafirma el principi d’atorgament d’aquests importants objectius als Estats amb trajec-
tòria històrica i establerts en el món modern.”

El M.I. Sr. Miquel Aleix manifesta que no té cap inconvenient en adherir-s’hi i que, pel
que fa al Consell d’Europa, amb el qual ja s’havien iniciat gestions, es congratula de què es
continuï en la mateixa línia.

No efectuant-se més observacions, el M.I. Sr. Sub-Síndic General declara aprovades per
assentiment les dues declaracions.

El M.I. Sr. Roc Rossell diu que vol informar sobre el resultat de les negociacions
polítiques, sobre el que no s’ha pogut dur a terme i que, a tal efecte, vol fer una constància
en acta per manifestar la posició de la majoria.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General respon que no té cap inconvenient en què faci la
constància, però creu que potser podrien reconsiderar-ho abans de fer-la i tornar a parlar
entre els negociadors.

El M.I. Sr. Roc Rossell diu que no es tracta de fer cap debat i efectua la constància en
els termes següents:

“En nom dels Consellers de la majoria faig constar que:

a) En primer lloc, que la voluntat de trobar una sortida a la crítica situació política és
compartida per tots els membres d’aquesta Cambra. Les dues parts, Majoria i Minoria,
en el curs de la passada negociació n’han fet prova, trobant punts d’entesa en temes
en els quals la concertació, en principi, no era gens fàcil.

b) Que, malgrat aquesta voluntat, la segona fase de la negociació ha fracassat, per raons
i motius que aquesta Cambra, en el seu moment, haurà d’analitzar i valorar.

c) La majoria creu que s’ha perdut una ocasió única per afrontar des de la concertació
de les forces polítiques andorranes, representades en aquesta Cambra, el projecte de
Constitució que, en aquest moment, es troba ja en una fase avançada.”

El M.I. Sr. Sub-Síndic General demana que tornin a parlar de la qüestió per intentar
trobar solucions per al bé de tots, de les institucions i del país.

El M.I. Sr. Miquel Aleix manifesta que li sorprèn que es digui que s’ha trencat la segona
fase de les negociacions i que escoltarà, quan es vegin, el que li explicaran els representants
del seu grup.

El M.I. Sr. Josep Cases diu que agraeix les paraules del M.I. Sr. Sub-Síndic General, però
que hi havia un calendari que no s’ha pogut respectar, doncs s’ha fet la primera fase de la
negociació però la segona no, i aquí vol homenatjar als MM. II. Srs. Joan Martínez i Jordi Farràs
per la labor feta en aquesta primera fase. Afegeix que s’ha produït una estancament a nivell
d’homes i a nivell de Govern i creu que avui seria una bona ocasió per parlar-ne.

El M.I. Sr. Conseller de Finances, Comerç i Indústria considera que segons les paraules
del M.I. Sr. Josep Cases hi hauria una responsabilitat del M.I. Sr. Cap de Govern, que avui no
és aquí, i que el Govern es manté en la línia del Discurs de Política General del mes de maig.

El M.I. Sr. Josep Cases replica que el Consell General ha negociat amb el M.I. Sr. Cap
de Govern, no amb el Govern, i que ell no acusa al Sr. Cap de Govern d’haver trencat les
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negociacions, sinó de que en una primera reunió va admetre uns principis i en la segona els
va canviar.

El M.I. Sr. Roc Rossell considera que no es tracta ara de fer un debat sense una de les
parts i que en el seu moment s’haurà d’analitzar les raons del trencament. Afegeix que la
Comissió negociadora va agafar un compromís i la població ha de conèixer l’esperit d’una
de les parts en aquest moment.

El M.I. Sr. Joan Martínez explica que hi va haver una evolució optimista en la primera
fase de la negociació, i que després van sorgir dificultats. Explica que ahir no van poder
reunir-se i demana que abans de donar per trencades les negociacions, s’esperi vint-i-quatre
hores per permetre aquesta reunió de la minoria.

El M.I. Sr. Josep Garrallà felicita als quatre membres de la Comissió negociadora i
lamenta la postura del M.I. Sr. Cap de Govern per trencar les negociacions.

El M.I. Sr. Sub-Síndic General demana novament que en tornin a parlar per buscar una
solució.

I no havent-hi més intervencions i havent-se esgotat l’ordre del dia, el M.I. Sr. Sub-Síndic
General aixeca la sessió, de la qual se n’ha formalitzat la present acta als efectes pertinents.
Són dos quarts d’onze del matí.

P.O. del M.I. Consell General
El Secretari General V. i P.

El Síndic General
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